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محمدجواد ظریف: از 
عربستان خیلی گله داریم

وزیر خارجه ایران در اجلاس داووس گفت که به رغم 
اختلافات سیاســی، درهای ایران حتی برای روابط 

اقتصادی با آمریکا هم باز است.
محمد جواد ظریف در نشستی در اجلاس داووس که 
با موضوع آینده سیاست خارجی ایران برگزار می شد، 
به موضوع سوریه اشاره کرد و گفت: همه باید این را 
درک کنند که موضوع ســوریه راه حل نظامی ندارد. 

ایران به ثبات و آرامش در منطقه علاقمند است.
وی در خصوص مذاکرات آســتانه گفــت: بدترین 
کاری که می شود انجام داد احساس رقابت است. من 
فکر می کنم که تمام تلاش های، نه تنها کشورهای 
حاضر در آســتانه بلکه طرفهایی مانند اتحادیه اروپا 
می تواننــد مکمل هم باشــند و نــه در رقابت با هم. 
نشســت آســتانه نمی خواهد جایگزین تلاش های 

سازمان ملل شود.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به سوالی درباره اینکه 
ارزیابی اش از سیاســت دولت جدید آمریکا چیست، 
گفت: با توجه به اینکه قریب به 40 ســال اســت که 
سیاســت آمریکا را رصد کرده ام، معتقدم که قبل از 
اینکه قضاوت کنیــم، باید منتظــر بمانیم. ما حتی 
دیده ایم که دولت اوباما هم در اجرای بخش مربوط 
به خودش در توافق خیلی پیشــقدم نبوده اســت. ما 
باید منتظر باشیم و ببینیم که ترامپ در دوره ریاست 

جمهوری چه کار خواهد کرد.
ظریف در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا تغییری در 
ائتلاف جهانی می بینید یا نه؟، گفت: ماهیت محیط 
جهانی تغییر کرده است. نه تنها شرکتها و طرفهای 
حاضر در اینجا )داووس( موثر هستند، بلکه بازیگران 
غیردولتی هم موثر هســتند. مــا نمی توانیم امنیت 
داشته باشیم، مادامی که بقیه دچار ناامنی هستند.

وزیر خارجه ایران ادامه داد: ما مشتاق به توسعه روابط 
با اتحادیه اروپا، غرب آسیا، ژاپن، کره جنوبی هستیم. 
مــا با چین شــراکت چند جانبه داریــم. درحالیکه با 
آمریکا اختلافات سیاســی داریم، اما درهای ایران 
حتی در زمینه روابط اقتصادی با آمریکا هم باز است.
ایران و عربســتان نمونه موفقیت آمیز همکاری در 

لبنان دارند
وی ادامــه داد: آنچه ایران، روســیه و ترکیه را برای 
یافتن پایانی برای فاجعه در سوریه دور هم جمع کرد، 
این است که تروریسم حد و مرز نمی شناسد. ما باید با 
هم همکاری کنیم. هیچکس نمی تواند با حمایت از 

افراطی گیری حتی سود مقطعی ببرد.
ظریف درباره چالش بین ایران و عربستان گفت: من 
دلیلی نمی بینیم که ایران و عربستان سیاست های 
خصمانه علیه هم داشته باشند. می توانیم برای ثبات 
در آینده منطقه همکاری کنیم. ایران و عربستان قادر 
بودند تا موانع در انتخاب ریاست جمهوری در لبنان را 
برطرف کنند. در خصوص لبنان ما توانستیم به یک 
راه حل برسیم. ایران و عربستان نمونه موفقیت آمیز 
)همــکاری( در لبنان دارند. بازی حاصل جمع صفر 
نتیجه منفی دارد. به قیمت نفت هم اگر نگاه کنید، 
می بینید که همه متضرر شدند، اما ما همچنین قادر 

بودیم که بازار نفت را با ثبات کنیم.
وی در پایان گفت: ما بسیار گله داریم؛ لفاظی های 
زیادی را از عربستان دیده ایم. باید به واقعیت منطقه 
نگاه کنیم و ببینیم و بفهمیم که بر چه اساسی منطقه 

در مسیر اشتباهی حرکت می کند.
وزیر امور خارجه کشــورمان گفــت که ایران تاکنون 

هیچ تماسی با دولت جدید آمریکا نداشته است.
ظریف، در پاســخ به خبرگزاری اسپوتنیک مبنی بر 
اینکه آیا تهران تاکنون تماســی با دولت آتی آمریکا 

داشته است، پاسخ داد: خیر.

اصلاح طلبان در پی معرفی کاندیدا برای اصولگرایان
شایعه کاندیداتوری »دستجردی« با چه هدفی منتشر می شود؟

در ماه گذشته، مســأله کاندیداتوری زنان در انتخابات ریاست جمهوری آینده 
چندین و چند بار مورد توجه رســانه ها قرار گرفت و برخی از اعضای شــورای 
نگهبــان در واکنش به این خبــر نظریات خود را ابراز کردنــد؛ موضوعی که با 
محوریت »رجل سیاســی محسوب شدن زنان« از سوی برخی گروه ها به ویژه 
اصلاح طلبان مطرح می شد و هدف آن هم باز شدن زمینه کاندیداتوری زنان 

در انتخابات ریاست جمهوری بود.
بــه گزارش »تابناک«؛ در واکنش به این موضوع، مواضعی از ســوی اعضای 
شــورای نگهبان در پیش گرفته شد. »نجات الله ابراهیمیان« در گفت و گویی 
با »تابناک« در تعریف رجل سیاســی برای گنجاندن حضور زنان در انتخابات 
ریاســت جمهــوری ابراز تردید می کنــد و می گوید: »تا آنجایــی که تاریخچه 
قانونگذاری اساســی ایران را نگاه کرده ام، شاید خیلی آسان نباشد که به زنان 
اجازه دهیم بتوانند کاندیدا شوند. البته تاکنون در شورای نگهبان اظهارنظری 
نکرده ایم، ولی به عنوان یک حقوقدان سخت می دانم که بتوان رجل سیاسی 

را به معنای شخصیت سیاسی تلقی کنیم«. 
در همان روزها »عباســعلی کدخدایی« سخنگوی شورای نگهبان هم خبر از 
مجاز بودن کاندیداتوری زنان می دهد، ولی احراز صلاحیت زنان برای ریاست 
جمهوری را محل تردید دانســته و گفته اســت، »زنان حتما می توانند ثبت نام 
کنند، ولی بحث رجل سیاسی در شورای نگهبان هنوز به نتیجه نهایی نرسیده 

است و به محض این که به نتیجه برسیم آن را اعلام خواهیم کرد.«
اما در این میان، مدتی اســت که شــایعه ای از طرف اردوگاه اصلاح طلبان در 
حال انتشار است که به نظر می رسد، هدفی جز بازی سیاسی برای مطرح شدن 
زنان در انتخابات ریاست جمهوری و همچنین تحت تأثیر قرار دادن اقدامات 

جبهه مردمی نیروهای انقلاب نمی تواند داشته باشد.

شورای نگهبان هنوز مسئله رجل سیاسی را روشن نکرده است
 اصلاح طلبان و اعتدالیون که با وجود وعده و وعیدهای فراوان درباره استفاده 
از زنان در بالاترین سطوح دولت در موعدهای پیش از انتخابات های مختلف 
صحبــت می کردند بعد از روی کار آمــدن دولت روحانی حتی یک وزارتخانه را 

بــرای یک وزیر زن اختصاص ندادند و تنها وزیر زن تاریخ جمهوری اســلامی 
همچنان مربوط به وزیر بهداشــت و درمان دولت قبل می شــود که به اندازه 

گروه های مدعی حضور زنان در سطوح بالای قدرت نبود.
اما آنچه باید به آن توجه شود، این است که از طرف اصولگرایان و به ویژه جبهه 
مردمی نیروهای انقلاب هنوز صحبتــی از معرفی کاندیدا تا این مقطع زمانی 
نشــده و همه تلاش ها برای ایجاد و حفظ انسجام نیروهای انقلاب در درون 
جبهه ای متحد است. به نظر می آید، هیأت مؤسسان جبهه نیروهای مردمی 
انقلاب با تاسیس این جبهه اصولا برنامه ای برای معرفی کاندیدا از درون خود 
مؤسســان نداشــته و ندارند و طبق مواضعی که در نشست ها و مصاحبه های 
مطبوعاتی که داشته اند، هدف اصلی را ایجاد همگرایی بین نیروهای انقلاب 

اسلامی و حضور تأثیرگذار در انتخابات قرار داده اند. 
انتخاب »مرضیه وحید دســتجردی« به عنوان ســخنگویی این جبهه هرچند 
کاری ارزشــمند و توجه به توانمندی زنان و استفاده از آن به عنوان زبان گویای 
جبهه ای فراگیر اســت، لزوما به معنی مطرح کردن چهره ای سیاســی برای 
کاندیداتوری نیســت، زیرا با توجه به ظرفیت های سیاســی کشور و اظهارات 
برخی از اعضای شــورای نگهبان هنــوز وضعیت حضور زنان به عنوان رئیس 

جمهور در ساختار قدرت در کشورمان مشخص نشده است.

اصلاح طلبان چرا از نامزدی دستجردی استقبال کردند؟
برخی چهره های اصلاح طلب از جمله »پروانه سلحشــوری« از مطرح شدن 
شــایعه کاندیداتوری وحید دســتجردی اســتقبال کرده و مدعی شــده است 
که اصولگرایــان قصد معرفی »مرضیه وحید دســتجردی« را به عنوان نامزد 
انتخابات ریاســت جمهــوری دارند و از این حضور اســتقبال کرده اســت. به 
اعتقاد او اصولگرایان گزینه قدرتمندی ندارند، لذا ســعی آنان این اســت که با 
راه  اندازی جبهه مردمی نیروهای انقلاب اســلامی اقدامات انتخاباتی خود را 

ساماندهی کنند.
او همچنین گفته است: »فارغ از مسایل جناحی، خانم دستجردی که نخستین 
زن وزیر در جمهوری اسلامی بوده و سابقه مدیریتی قابل  قبولی دارد، می  تواند 

وارد رقابت انتخاباتی شوند، هر چند یک سیاستمدار اصولگراست، اما مواضع 
خوبی در حوزه زنان داشــته و در مباحث سیاسی نیز ایستادگی بسیار خوبی در 

مقابل احمدی  نژاد داشته است.«
روشن است که این استقبال جز بازی انتخاباتی و ایجاد جو رسانه ای به قصد 
مشــوش کردن اردوگاه اصولگرایان از طرفی و بالا بردن ســطح توقع مردم 
از شــورای نگهبان برای احراز صلاحیت یک کاندیــدای زن جهت تصدی 
پست ریاســت جمهوری نیســت. احتمالا هدف از مطرح کردن خانم وحید 
دســتجردی به عنوان کاندیدای اصولگرایان از طرف اصلاح طلبان علاوه 
بــر ایجاد چند دســتگی در بین اصولگرایان قرار دادن آنــان در موقعیتی که 
مجبور شوند بیش از یک کاندیدا معرفی کنند. یعنی علاوه بر یک کاندیدای 
مــرد کاندیــدای زنی به نام وحید دســتجردی را هم معرفــی کنند تا مثلا در 
مقابــل افکار عمومــی بتوانند خود را از اتهام مخالــف حضور زنان در عرصه 

های مدیریتی کلان مبری کنند.
این را باید به یاد داشــته باشــیم که ارتقای موقعیت زنان در ســاختار مدیریتی 
کشــور مسأله ای نیســت که یک شبه و صرفا با ترســیم نقشه های انتخاباتی 
به آن دســت یافت. در تاریخ انقلاب اسلامی در دولت های مختلف تنها یک 
زن توانسته است بر مسند وزارت بنشیند و در لایه های میانی مدیریت اجرایی 
کشــور از جمله استانداری ها و فرمانداری ها هنوز حضور زنان به آن شکل جا 
نیفتاده اســت. بــرای مطرح کردن زنان برای تصدی مســند رئیس جمهوری 
مســیری طولانی در پیش اســت و نیازمند رفع موانعی که یکی از آن ها روشن 
شدن مسأله رجلیت سیاسی است و موانع دیگر که به توانمندسازی زنان و نوع 

نگاه مردم و مسئولان به آن بازمی گردد.
جبهه مردمی نیروهای انقلاب اســلامی تاکنون واکنشی به این شایعه نشان 
نداده و مشــخص اســت این جبهه و ســخنگوی آن همچنان در حال تدارک 
جلب حمایت های مردمی و نیروهای سیاســی مختلف انقلاب اسلامی برای 
همگرایــی و اتحاد بیش از پیش نیروهاســت و اصلی تریــن راهبرد آن ایجاد 
ائتلافی همه گیر و اجماع گســترده برای معرفی کاندیدایی که توان بالایی در 

پیروزی بر رقبای خود در انتخابات آتی را داشته باشد.

درمقابلزیادهخواهیدشمناندسترویدستنمیگذاریم
ســردار دریــادار پاســدار علــی فــدوی فرمانده نیــروی دریایی ســپاه اظهار کرد: اســاس مأموریت و رســالت انبیــا و اولیای الهی انســان ســازی، تربیت انســان و فراهم ســاختن زمینه های عبودیــت و بندگی خدا اســت. وی 
افــزود: از آن جــا کــه فلســفه وجودی ســپاه حرکت در همان ســمت و ســویی اســت کــه انبیا و اولیــای الهی در پــی آن بودنــد، توجه به مقولــه تعلیــم و تربیت برای مــا نیز یک اصل بســیار مهم و اساســی اســت. وی افزود: 
مــا ضمــن پیگیــری روزافــزون این رونــد خدمتگــزاری، لحظــه ای از وظیفه تأمین امنیــت ملی و مقابلــه با تهدیــدات در حــوزه مأموریتی و ارتقای قــدرت دفاعــی و بازدارندگــی در برابر جبهه مســتکبران جهانــی غافل نبوده 
و هیــچ فرصتــی را بــرای افزایــش توانمنــدی هــای خــود از دســت نداده ایــم.  فرمانده نیــروی دریایی ســپاه تأکید کــرد: ما قــدرت دفاعی خــود را در حد و انــدازه ای کــه برای دفع بــزرگ ترین تهدیــدات، پاســخی فراخور و 
محکم داشــته باشــد، شــکل و ســازمان داده ایم. فدوی با اشــاره به حماســه دســتگیری تفنگــداران متجاوز آمریکایی در ســال گذشــته گفت: ما در موضــوع امنیت و دفاع از انقلاب اســلامی بــدون تردید در برابــر زورگویی، 
 تعــدی و زیــاده خواهــی جبهــه دشــمنان بی تردیــد دســت روی دســت نخواهیم گذاشــت و قطعا رفتــار هیچ زورگــوی متجــاوز و زیاده خواهــی در خصومــت ورزی و کینه ورزی نســبت بــه ملت انقلابــی و انقلاب اســلامی را 

بی پاسخ نمی گذاریم. 

سیاسی
چهارشــنبه 29 دی مــاه 1395

واکنش روز

قدرت نمایی با صنعت موشکی را باید در زمان مناسب انجام دهیم
نایب رییس مجلس در صفحه اینســتاگرامش توضیحی درباره اظهاراتش درباره رزمایش موشکی و برجام ارائه داده 
اســت. در پی حاشــیه های ایجاد شده درباره ســخنان علی مطهری درباره رزمایش موشکی وی در اینستاگرام خود 
نوشــت: من در مصاحبه ای که با ســایت عصرایران داشتم "تلاش برای اجرا نشدن برجام از طریق موشک پرانی" را 
یکی از مصادیق تندروی دانســته بودم. گرچه مقصود روشــن است اما برخی از ظنّ خود به آن پرداختند. بدیهی است 
که این سخن به معنی انکار ضرورت تقویت صنایع موشکی نیست و اصل "و اعدّوا لهم ما استطعتم من قوه و من رباط 
الخیل ترهبون به عدوّ الله" یک اصل ثابت و تغییر ناپذیر است اما مهم اجرای درست آن و قدرت نمایی به موقع ماست.

مطهری تاکید کرد: اگر در حال عبور از گردنه سخت ماه های اول اجرای برجام هستیم این قدرت نمایی را با آن جمله منقوش روی موشک به بعد 
موکول کنیم، همچنان که در ســالهای گذشته بهتر بود مسئله هولوکاست-که معتقدیم با هدف اشغال فلسطین بزرگنمایی شده- به شکل دیگری 
و در جای خود مطرح می شــد. وی با بیان اینکه ســیره پیامبر اســلام هم این موضوع را تایید می کند تصریح کرد: ایشــان در دوره مدینه گاهی با دو 
گروه مخالف پیمان صلح می بســت و به مصاف گروه ســوم می رفت. نوع برخورد ایشان با دشمن نیز برای ما الگو و نمونه است. رسول اکرم هیچ گاه 
دشــمن شکســت خورده را تحقیر نکرد آنچنان که ما سرنشــینان قایق آمریکایی را که به اشتباه وارد آبهای ما شده و به اسارت در آمده و خود را باخته 
بودند نه یک بار و دوبار- که طبیعی اســت- بلکه بارها و بارها از تلویزیون نمایش دادیم. علت آن این بود که پیغمبر اســلام به دنبال هدایت انســانها 

بود نه انتقام گیری.

پیگیری روز

شکایت رئیس جمهور اصلاحات از نقدی و شریعتمداری
رئیس جمهور اصلاحات از ســردار نقدی و حسین شریعتمداری شکایت کرد. وکیل رییس دولت اصلاحات جزئیاتی 
از شــکایت های موکل خود علیه برخی از مســئولان را تشریح کرد. ســید محمد انجام در گفت  وگو با خبرنگار ایلنا در 
مورد شکایت حجت الاسلام سید محمد خاتمی از سردار نقدی رییس سابق سازمان بسیج گفت: چندی پیش سردار 
نقدی در مصاحبه ای با روزنامه شــرق اعلام می کند که آقای خاتمی برای پیشــبرد کارهای خود از پادشــاه عربستان 
پول دریافت می کند. او ادامه داد: این اقدام ســردار نقدی که نوعی توهین و تشــویش اذهان عمومی است از این رو 
حدود دو هفته پیش شــکایتی در شعبه چهارم دادسرای فرهنگ و رسانه به ثبت رسید. وکیل رییس دولت اصلاحات 

در پاســخ به این ســوال که آیا تاکنون سردار نقدی در دادسرا حاضر شده اســت، اظهار کرد: به دلیل درجه نظامی سردار نقدی، دادسرا طبق قانون 
باید احضاریه را به ســتاد کل نیروهای مســلح ارســال و آن ستاد احضاریه را به دست فرد برساند. این پروسه کمی زمان بر است و به همین دلیل هنوز 
ســردار نقدی در دادســرا حاضر نشده است. انجام در مورد شکایت ســید محمد خاتمی از حسین شریعتمداری نیز گفت: پس از انتخابات سال ۸۸، 
آقای شــریعتمداری در برنامه "دیروز، امروز، فردا" از ارتباط موکل با جورج ســورس ســخن گفت. در آن زمان به وکالت از آقای خاتمی شکایتی را در 
دادســرا مطرح و پرونده به شــعبه نهم دادسرای کارکنان دولت ارجاع شــد.  او ادامه داد: در آن زمان اقای شریعتمداری احضار و در جلسه بازپرسی 
تفهیم اتهام نیز شد. آقای شریعتمداری در آن جلسه مدعی شد که دیدار رییس دولت اصلاحات با جورج سورس مسئله واضحی است و مثل اینکه 

اکنون که آفتاب در آسمان است بگوییم شب است.


